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 المستخلص
 

يعد التزوير من الجرائم الخطرة التي انتشرت في المجتمع، بل وتصدرت على الكثير من     
ت لامن غير مبا المعاملاتالجرائم، إذ أصبح الافراد يمارسون هذا الفعل لترويج كافة 

بحصول الضرر حتى وان كان اضر بالغير، المهم هو حصول المنفعة له أو لغيره، وعلى 
القانونية ومنها الشريعة وأساس ذلك فقد حظي هذا الموضوع بأهمية كبيرة في التشريعات 

.التشريع العراقي  
سة تهدف الدراسة إلى بيان مفهوم القصد الجنائي ، الجريمة ، التزوير ، كما تهدف الدرا   

قسم هذا البحث إلى أوس،  إلى بيان القصد الجنائي للمزور من منظور الشريعة والقانون
التعريف بالمصطلحات )القصد الجنائي ، الجريمة ، ول لاتناول في المبحث اأمبحثين، 

القصد الجنائي للمزور من منظور الشريعة والقانونوضح في المبحث الثاني أ، والتزوير( . 
ة: التزوير والمجتمع والتشريعاتالكلمات المفتاحي  

Abstract 
         Forgery is one of the serious crimes that has spread in society, 

and even topped many crimes, as individuals have become 

practicing this act to promote all paperwork without paying 

attention to the harm, even if it harms others, what is important is 

to get benefits to him or others, and on the basis of that this subject 

has received great importance in the legal legislation, including 

Iraqi legislation. The study aims to explain the concept of criminal 

intent, crime, forgery, as the study aims to indicate the criminal 

intent of the forger from the perspective of sharia and law, and I 

will divide this research into two researchers, i address in the first 

topic the definition of terms (criminal intent, crime, forgery), and 

explained in the second topic the criminal intent of the forger from 

the perspective of sharia and law. 
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